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skapne se je IzvrSilnega odbora. MLO Glavrega merita Ljubljane % 
Izvriilnis cdboroia Rajonslega LO Center, ki je bila v Setrtsk 
3o febraarja 1949 od 16, do 20, are v sejni sobi piedsedstva 

Mestnega ljudskega odbora, Idngarjeva ulioa 

I A V 2 0 C I : 

10 MLO - predsednik% MaleSiS Matija 
podpredsedniks Sitai France 

ta.iniks KovaSiS Leo 
Slanl: Srobeg Franc 

Jeler.c Ales 
Kocjan arh.Danilo 
HiklaviS Zvone 
ifagllS Stane 
Nebee Franc 
Pelko Gas peo-
ple sko Sre6ko 
Podbregar Erna 
Puhar Domxiiik 
Rakar Tva 
Repic Ivanka 
Trtnik Lojse 
ZdeSar He nr.Ik 

vabljena: Baluk Sianka za Kontrolno komisijo MLO 
Bxecelj Tone aa Ministrstvo za komuralne 

zadeve LRS 
odaotni: Gorjanc Jcsko 

MaSek Leopold 
KodrlC Tone 
Svetina Albert 

10 MLO Center -
prsdsedniks Kristan Ivan 

tajniks Oblak Lojze 
clani: Dovjak Jailer 

Lukas6ek Danira 
Zidar Jo2e 
Po2enel Janes 
KramariS Radod 
Stanig Viljem 

vabljen: PsngersiS Franc 
j vabljeni za RIO TI»? Preleren llr^o 

Steiner Lojza 
za RLO I I I . : VrSnik Lojze 

Uelkin Marijs 
v za HLO IV. : Ponikvar Janez 

Ukmar Vinko 
za KLO Polje; Hacek Anton 

KaSar Franc 



Toy, predsednlk Male^lS otvori skupno sejo Iz"gr§ilnega 
odbora MLO z izvrSilnim odborom RLO Center ter pred preho-
doia na dnevni red predlaga, da se za 100-letnico smrti naj-
veSjega pesnika Franceta PreSerna, ki se bo praznovala v 
prihodnjih dneh preimenuje Marijin trg v Trg Franceta Pre-
Sema, Bleiweisovo cesto v Pre&ernovo cesto in sedanjo Pre-
semovo ulico v Copovo iillco*. 

I- a k 1 e p: 

V poSastitev spomina 100-letnice smrti najvedjega aloven-
skega pesnika Franceta Pre8erna se preimenuje Marijin trg 
v Trg Franceta Pregerna, Bleiweisovo cesto v Pre§ernovo cesto 
in sedan jo Pre novo ulico.v Copovo ulico. 

Tajni&tvo se zadol&L, da izvede ta sklep in poskrbi za 
objavo v dnevnem Sasopisu ( 82*1949 )<• 

Hadalje obve3ti tov. pred&sdnik MaleSiS, da je iraenovana 
Kontrolna komisija pri MLO, ki jo tvoxijoi 

Bajuk Stanka, predeedrik 
Kopitar «Fo2e za Mestni ©dbOT Zreze borcev 
Borstnik Franc za Krajevni sindikalni svet 
KavSIS Joge za Mestni' odbor Osvobodilne fronte 
Rode Mitja za Mestni odbor Ljudske mladIne 
$agar Fan! za AFZ 

Hato predlaga casledaji 

d n e v n i r e d ; 

Porodilo o situaci.ii RLO Cer.Ie.r na gcspodarskea« politifoiegi* 
kaltarno-prosvetnep) in. grcoialnc-zdra^ stvenem pol.iu. 

PoroSilo poda toy., Kris tan Ivan.predsednlk RLO Centers 
V uYodnih besedah poda strukturo ljudskega It. izvrsilnega 
odbora rajona» Izvrsilni odbor* ki trenutno steje 8 Slanov 
ni izpopolnjen, ker je vsled o&hoda tov* Povgana ispraznje-
no mesto poverjenika aa prosveto in odhodom tov« Kodrica 
mesto tajnika odnosno poverjenika za trgovino in preskrbo, 
ker poverjenik tega poverjeniStva opravlja posle tajnika* 
V eelotnem LO sta izpraznjexii dve mesti (tov„Dovgan in Zorc)6 

lavrsilni odbor je irnsl vaega do meseca decembra 13 sej 
ter 3 zasedanja, vStsvjfc&i prvo zasedanjQj na kat.erem so bill 
potrjeni raanda.ti in iavcljen lavrsilni odbor-, ITa zasedanjih 
se je obravnavalo prvenatveno sprejetje plana in rajonskega 
prora£una» Zbori. volivcsv so bill vsega skupaj dvakrat in 
sicer so bill prviS dvakrat po 14 terenoy skupaj v Mladinski 
dvorani* kjer se je podal o'brsdun dela in nakaaala linija za 
bodoSe, drugid so se pa vrSil.1 po tereniii» Ti abori so bill 
pa slabo pripravljeni in tudi olabo obiskani ter niso dosegli 
^azeljenih reznltatov* Od vseh ljudskih odbornikov je aktlv-
nik komaj polovica., Ljudski odborn1 kl sodelujejo v raznih 
komisijahj ki pe. so ved all tsar-j neaktivne.. Tako obstoja pri 
RLO Center komisija ra pocioc poverjeniStvu za industrijo in 
obrt, zdravstveni sv<Bt,, volivna kcsiieija in komisija za Ijud-
sko prosveto, kl je od vseix najbolj pncivna* Po pragledu do-
sedanjega nasega poalovanja .jgotavl jacno „ da seje 10 niso bile 
kvalitetne? ter da sc je predeodstvc kot celotni 10 ftgubljal v 
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drain! problemstiki, namesto dajal nadelno linijo eelotnemu delu 
in gospodarstva. rajona, ter v povezavi z Mestnim ljudskim odborom 
iskal pomo&L pri resevanju tezavnejsih probleraov• Vzrok nerednemu 
in redkemu sklicevanja sej 10 je iskati tudi v tem, leer je pred-
sedstvo dnevno in celo urno vzdrzevalo stilce s poverjeniki in re-
sevalo vpraSanja trenutnega znaSaja ter se tako spugfialo v reSeva-
nje drobnib problemey* ni Satilo potrebe po sasedanju celotnega 
IsvrSilnega odbora.> 

WatfeSSenstvo rajona gte^a 104 ljucti. V tej Stevilki je vStetlh 
tudi 20 honcramih usluSbeneev, 10 jc preraalo skrbel dvi£ 
drcv in pr^vilro ynzmeSSanja fcadrov tako, da so er.i in i&ti uslufc-
benci ostali na i.wtih msestili od fcrr-ac^e rsjona pa do danes* To 
se kage predvsem v finan&nem. odseku, l^r je precej starih usluz-
bencev, ki vsled svoje dolgoletne prakse vrse svoje delo avtomatiS-
no in ne nor.veSajo dovolj pa&nje reSevanju posaaesnih zadev iz po-
litiSnega vidika» lata tendenca se kaze tudi na delovnih sestankih 
pog»£ifi£̂ nih. pov-rjiiiiStev. To stanjs c* je akasalo odpraviti potom 
slndikalne pCuruL_iue» vsiiaar tudi x& ni nasla pravib oprijemov, 
da bi aaintexssix'&la ualn^benstvo politicni 3tudij« 

¥ato nsvaja, je poi. up.ravo rajona 18 podjetij, od tell jib 
je prevzel od MLO 8 ter poda karakteristiko poeaaeznih podjetijc 

Vtegina podjetij nisa svoje kapacitete polno iskorisSene, kar je 
krlvla uprave podjetij in ra jona, ker sta posveSala pre&alo pozor-
nost kadra kot tudi zadostnerou iskori&Sanju. podjetij. 10 si je zadal 
nalogo„ da bo decentrallzira.1 glavrtc popravljalnico devlje^ v Ko-
lodvorski uiic* in nstanovil na delih mssta asanj&e popravljal-
nice, ki bodo boljSe slu&ile prebivalstva * Znaten raavoj se ka2e 
pri pod jet ju "JCroj"* ki je svoj ©brat rasSirilo in ustanovilo pod-
oddelke, kot, givalaico perils pted tran5o„ oddel«£ za zenske obleke 
in Sivalmlco na MiklosiBevi ceoti ter tarpalnico® 

Podjetje "Odeja" xriJW zadostno stevilo kvalificiran© delovne 
sile, poleg tega pa ima teiave s popravili strojev, ker ni mogode 
dobiti nadone stxuh de lov - Za povedemje obrata pod jet js *rB̂ a2rmor,l, 

je raj on odkupil kairjc-olon v Zagradcu iii prav ta 5as je v ponudbi 
odku.p kaismoloma xtA Krasu, o ^eoer pe ni sklepal 10» 

Pri Ktecevju Ina rajon 8konemijos ki obsega ISO ha »emlje ter 
se na njej racii 26 glav g&mje fiivine in 26 pxasidev ter nekaj 
plemenoke divine• 

Dal^e je v uoravi sajona 9 gogtinskih. podjetij in 1 zajtrko-
valnica, ki donaiia lepe dobodke, 

V ups-svl r&jona j3 121 stasiovaiijoli-lh zgradb in to pxitliSnih, 
eno-t dvo-, tro- in veCnaJBtropnih. Stavbe so potrebne temeljitih 
popravil ter je predvideno t letoSiijeiu letu temeljito pristopiti 
k temu delut. Z inenovanjea licvih iiiinib. upravnikov se bo izvrsil 
ponovni pregled st-anovanj t ker co v^dnc nekatera 6tanovanja 
prenatrpaua s stanovalcis, dofiim ao druga nezadostno zasedena. 

Vsa podjetja so dosegia svoje financne plane kljub tegavam, 
ki ao obstojale \ pa^an^kanja in pa preiisajhni posorno-
sti in skrbi celotnega 1© t«m podjetjtm, ki jiii je prepuiSal po-
verjenistvu za i^duatrxjo in obxt, io. je dejansko predstavljalo le 
nekako direkcijo tell podjor.ij b 

Poverjeni^tvo za trgo^rino in prc?skrbo nima prlmernila prostorov, 
kar modno oteSaJe ekspedititmo poalovanje pove;jenlStva. Zivilskib 
nakaznic se je v aadnjeai saeaeeu rar/delilo 30.505» odvzetili pa je 
bilo v mesecu decembru le 49' 2ivilskih nakaznic® Poverjenistvo je 



te dalj§o dobo brass poverjenika, ker je bivSi poverjenik prevzel 
mesto tajnika, kar se moCno obSuti na delu samem. 

Komisija za delovno silo je v dveh. mesecih mobilizirala 82 
ljudi, Se tudi^ffe rajon pozi* al 380* VeSlna od njih pa so se 
opro§5ali z raznimi zdravniSkimi spriSevali. 

PoverjeniStvo za socialno skrbstvo zadovoljivo reguje svoje 
posle, ka£e pa se poraanjkanje direktnega stika s tereni. Poveza-
vo ima pover jeniStvo z mnoSidnimi organizacijami. Prav tako pa 
poslujejo tudi komisije, ki pomagajo poverjeniStvu pri njegovem 
delu, Podpiraneev je 371, 273 starih, 26 bolxiih, Stipendistov je 
38 ter razne mladine v zavodih, za katero skrbi rajon 72. Revi-
ssije podpor se izvajajo vsake tri mesece s sodelovanjem mno2i5-
nih organizacij na terenih. 

36 sindi katov je prevzelo patronate, kar pa je vse le bolj 
na papirju. Jasli so prenapoljfcnjene in zahteva vzdrisevanje jasli 
precejiSnja finanSna sredstva, ker je poleg investicij in nabave 
givljenskih potrebSSin v njih zaposlenih precejSnje stevilo mla-
dink, ki se ohenem vzgajajo za bodoSe vzgojiteljice. DID na Blei-
welsovi cesti je po svoji ureditvi nekako na povpreSni viSini, 
najslabSi je DID na Jffovem trgu, ki nima primernih prostorov, ne 
skrbi za red in £isto£o in za povolen uspeh otrok v goli, kar ka2e 
malomaren odnos upravitelja in ekonoma do zaupanih jim nalog. 

Poverjeni§tvo za stanovanjske zadeva dosega kljub te2avam 
svoj plan in so kritike, ki se zadnje tedne pojavljajo v dasopi-
su veSkrat le pretirane. V teku pol leta je bilo izdanih 261 od-
lo2b, obravnavanih 207 pritogb, od teh zavmjenih 141, ugodno 
regenlh 66 , izvrSenih sklepov 122. Temu poverjeniStvu je 10 posve-
Sal najmanj pozornosti in so se poverjeniku prepu§5ale v samostoj-
no reSevanje najbolj kofiljive zadeva. Sprifio tefcav, ki jih je 
imelo poverjenistvo so razumljivi propusti, ki so bili izvrleni. 

Financno poslovanje je bilo izvedeno v celotl. 

To so v glavnem obrisi dela rajona,o posameznih sektorjih pa 
bodo podali pojasnila Se posamezni poverjeniki. 

Ifa vpraSatije toy. ZdeSarja pojasni tov. predsednik Kris tail. 
da bi RL0 potreboval po novi strulcturi, upoStevaje nova poverje-
niStva in dopolnitev kadra skupno 150 ljudi. Vseh delavcev v 
podjetjih pa ima 645. 

Tov. Dovjak omenja, da so podjetja v preteklem letu izpolni-
la vrednostni plan in sicer po skupinahV 

usnjarska 10l£ 
tekstilna 133# 
podjetja gradbenega materiala 122#. 

Proizvodna podjetja so dosegla v letu 1947 po polni lastni ceai 
20,191.000.- din prometa, v letu 1948 pa 28,048.000.- din, kar zna-
§a zp 44.3$> veS kot v letu 1947. DpbiSek v letu 1947 znaSa din 
4,274,000.- , ker pa je RIO sprejema.l v svojo upravo podjetja te-
kom leta, odpade od tega dobiSka na RLO 2,315.000.- din, ostalo 
pa §e na lestni ljudski odbor. V letu 1948 pa je bil predviden 
planski dobifiek na 7,305.000.- din, doSim ka2e po bilancah, da 
bo dosegen 11 miljonov. Pianirani dobiSek v letu 1948 je porastel 
napram planiranemu dobiSku v letu 1947 za 70.9#, doseSeni pred-
videni dobi5ek pa za 160#<= 



Investicije so bile naslednje: 
V letu 1947 odobrene v znesku 1,478.OCX).- din, lzvrSene 1,153.000.-
din ali 87#o V letu 1948 odobrene 6 ,000.000.-, izvrSene 4 ,924.000.-
ali 8 2 P o r a s t Investicij v letu 1948 napram letu 1947 znaSa za 
327#. Da investicije niso bile 100#~no izkoriSSene je vzrok v po-
manjkanju materiala in strojev, kar ni bilo mogode nabaviti. 

V tekofiem letu se bo odprla menza na Vidovdanski cesti za 
uslugbence rajona, dalje podjetje Servis-center, §e en obrat v 
okviru podjetja "Sik* in v okviru podjetja "Kroj" . Zaradi premajb--
kne kontrole in nezadostnih. smernic 8 strani poverjeniStva za 
iridustrijo in obrt ter zaradi premajhne samoiniciativnosti podje-
tij samih, kapaciteta podjetij ni bila polno izkori&Sena in so 
tako premalo prispevali k dvigu givljenskega standarda, 

Toy* Zidar navaja, da je RLO v letu 1948 gradil od predvide-
nih 21 stanovanj le 6 stanovanj, to pa vsled tega, ker ni iroel 
planiranega materiala. V zadnjem Sasu se je pristopilo k. pregledu 
stanovanjskifc zgradb v svrho popravil, ki jib bo treba nujno iz-
vrditi* Odsek je. prav vsied preobilice drobnega dela z&nemsrjal 
stvari, katerim bi moral posvetiti prvenaxveno vlogo* 

Tov. Qblak dodaja k poro&Llu tov. predsednlka. Xristana glede 
personals, da~~je od 84 usluSbeneev, izvzemsi honorarnlb, ta-
kih, ki so tik pred vpokojitvijo ali v slabsm zdravstvenem stanju 
ter bo nujno treba aisliti na pomladitev kadra s. ki ga bo traba 
prelnodno izvegbati. Da bi pa paleg dosedanjega kadra name§Sali 
se mladi kader, ni proiafcun&kih moznosti* 

Toy. P a n d e r u g o t a v l j a , da je Rajonski komite dejansko nudil 
premajhno pomoS ljudskemu odboru in da so tudi tu vzroki propustov, 
ki jib je nakazal tor. Kris tan v svojem porocllu* IzvrSilni odbor 
je kadru posve&al premalo pczornosti, kar se ka£e predeem v fi-
nancnem poverjenigtvu, kjer so name35eni v pretezni veSini le sta-
re jg.i Ijudjee IzvrSilri odbor je polagal premalo pagnje na to, da 
bi usposabljal noye moSi potom tedajev, na drugi strani pa ni imel 
pravega poIitlSnega gledanja ne x&mih pover jeni§t,vav kjer je manj-
kalo revolucionarnega duha. Prav tako je delno krivda Rajonskega 
komiteta, da rajonska podjetja niso dosegla zasSeljenih uspehov, 
ker 30 bil i v pod jet jib na vodiinih meatih. Ijudje, ki niso imeli 
pravega odnosa do delavstva. Zato bo potrebna v bodoCe vedja po-
vezava med Komitetom in Ljudskim odbor OBL tako, da se bo iz celot-
nega dela kazala ve5ja borba proti ostankoa* kapitallzma ter da 
se bodo aadeve r e v a l e revolucionarno. 

Tpv. podpredaednik Sitar aavaja, da je iz poroSila tov.pred-
sedrdka Krist&na razvidno" ra jonsko gospodarstvo in da je bi.1 plan 
prcoentualno dosezen kljub temu, da so bila podjetja iskoriSSena 
komaj 40 - 505S. Tc ka£e, da plani niac bili realn© postavljeni, 
odnosno, kako je moral 10 dopustiti , da podjetja niso delala a 
polno kapaciteto. TolmaSenje o pomanjkanju kadra ne dr&L, ker je 
vsem znano, da kadra povsod prircanjkuje pa je bil kljub temu celot— 
ni drzavni plan dose Sen. 

Ekonomija pri KoSevju je zahtevala p.recej&nje investicije in 
nastar.e vpraSajije v koliko prispeva ekonomija k zboljsanju preskrbe, 
komu bo sluSila, kaj je njena glavna pan.oga, na kar naj bi se sele 
pristopile k vecjlm investicljaic. 

Nepravilno jes da zajtrkovainiea rajona krije deficit mlekamo 
10 bi moral resneje preatudirati in najti ukrepe za kritje regije 
mlekarn, nikakor pa se ne bi smel zadovoljiti z reSitvijos da krlje 
to z dobiSkom zajtrkovalnice, to je z denarjem delovnih 1judl. V 



zvezi z vsem tern 3e bilo premalo govora o sami problematiki rajona 
ter je porodilo predvsem podalo registracijo dejstev, ni pa podalo 
jasne slike stanja na rajonu, Manjkalo je temeljitejse porocilo 
0 zborih volivcev, kakSni so bili rezultati zborov volivcev, saj 
vemo, da so bili na zborih dani pozitivni predlogi, po drugi stra-
ni pa tudi upravioene kritike* 

To v. Bajakova podajja izsledke komisije, ki je pregledala ra-
jonsko poslovanje in ngotavlja, da se je kot prvo pokazala velika 
pomanjkljivost y 10 in samem predsedstvix, ki ni dajal naSelne 11-
nije dela posameznim poverjenistvom, temveS se je izgubljal v dnev-
nem prakticisti&nem delu brez prave perspektlve in prouSevanja 
problematike tako v gospodarstvu kot po ostalih sektorjih ter ni 
nudil poverjenikom potrebno pomoS na sejah 10. Na kakSen naSin so 
se vrsile seje 10 ka2e primer, da se po poroSilu. poverjenistva 
za finance, ki je bilo suhoparno in je vsebovalo v glavnem same 
stevilke, niso sprejeli nobeni sklepi. Niti porogilo, niti disku.-
sija se ni dotaknila vprasanja naSelnega sprovajanja finanSne 
politike, predvsem vprasanja borbe proti kapitalistiSnim elementom 
na osnovi dav5ne politikeo 

PoroSilo o zborih volivcev je bilo povr^no brez globine in je 
zajelo edino to, da je treba poveSati mre2o trgovin in obrtnih 
delavnic- Edini sklep na podlagi tega je bil , da bodo poostrili 
kontrolo pxodaje po veiah. 

Izvrsilni odbor je po porodilu stanovanjskega poverjenika raz-
pravljal edino personalnih zadevah, ki jih je itak treba urediti 
po zakonu, ni pa bilo govora o problematiki stanovanjskega pover-
jenistva* 

Pod tocko "splogni problem!" se je sklepalo na seji 10, da se 
bodo izdale zivilske nakaznice mladincem le v primeru, ce se izka-
Sejo s potrdili 0 posefcanju. predvojaske vzgoje, kar je protizako-
nito, niso pa razpravljali o sami problematiki predvojalke vzgoje, 
niti sklepali o tem, kako bi stanje predvojaske vzgoje, ki je v 
centra najslabse, izboljsali0 

10 je odobril 100<.000»~ din akontacije za mizarsko delavnico 
Jevnikarja, ki je se sploh niso prevzeli0 Prav tako je 10 odobril 
za kamnolom po din 39.- za m2« 

V prakticistiSnem poslovanju predstva in 10 je iskati vzroke 
iznesenih pomanjkljivost!„ To se .izraza tudi pri personalnem od-
seku, ki ni vodil nobene kadrovske politike, temveg je vr§il vse 
druge posleo • 

Posamezna podjetja so izkorisSene z zelo nizko kapaciteto* 
I'ove|'jeni§tvo za obrt in industrijo ne pozna splosne gospodarske 
problematike rajona, kar je vzrok, da se v podjetjih niso odpravile 
niti najosnovnejge napake. Podjetje MMarmor* je n„pr. izkorisSeno 
le s 50$-no kapaciteto, nima npravnika, ni ma primernega skladi§5a 
in se ne izkori§5ajo odpadki* Isto je s podjetjem "Kristal"*, 

Kaze se nadalje pomanjkanje organizacije za pravilno delo In 
izpopolnitev s kadrom v poverjenigtvu za trgovino in preskrbo in 
stanovanjskem porerjenigtvu, ki ne obvlada situacije in nima prave 
evidence nad zasedbo stanovanj, nad proSnjaml in nad realizacijo 
odlogb- Po psougitvi konkretnih pjrimerov se je ugotovilo, da sloni 
delo poverjenistva na podlagi intervencij. 

V splosnem 10 ni imel pregleda nad organizacijo dela po posamez-
nih poverjenistviho 



Tovc Cblak pojasni, da se ni razpravljalo o odvzemu kart mla-
dincem, ti ne poseSajo predvoja§ko vzgojo in je verjetno pomanj-
kljivost v zapisniku¥ temveS, da se mora jo vsi vojaski obvezniki 
izkazati s potrdllom, da so vpisani v rekrutni spisek, kar se je 
izvrsilo v sporazumu z vojnim odsekom. 

Toy. Zdesar naglasa, da bi z ozirom na pomanjkanje kadra, ki 
bo tudi v letu 1949 moral rajon skrbeti, da bi dvigal kaaer iz 
VY8tdelavstva, ki ga ima -v svojih podjetjih po stevilu 645® Prav 
zaradi pomanjkanja mladega kadra, ki se kasie zlasti v finanSnem 
pover jenistvu in sa Izpopolnitev celocnega'ra jona s primernimi 
usluzbenci, je nerazumljivo, da je prav iz rajonov premalo odziva 
In se posilja premalo ljudi v tecaje , ki streme sa izpopolnitev 
in vzgojo kadra». Bajoni ne bi smell erpati svojega kaira is MLO, 
t:;mvec bi moralr^rajoni tisti , ki bi nudili leader iil-O-ci. 

Tpv. Renlc^va dokazuje napaSno stalisce ra^ona, ki ves ta 
fcas o"d odhoda tov„ Dovgana ni pce.-tfe vile poverjeiiika za pros veto» 
kax ae Im'le na yaeJa poprl&SiU pros'Yetnugo, nde j-stvovanj e rs^ona* 
Znano je, da s© PID-i Centex najal&iu.l > predveem BID na 
Koveu trga* ki pi'i:ae.rrJ.h progtorov In tu<o 1 v drugesi pogle&a 
ne cdgsjvfiy-ja svojevji naiawu. Ofe akinitvl DID-a Taboru veled 
nep.rimemih pros^oxo'v * ae pre&vlsiel DID v Strossmayer je*ri all 
ci„ vendar se zadeva resume ze pel leta. Rajon nudi npravam DID~ov 
preaajbno pumoe ter ao navezani le na poverjenistvo pri MLO« Za 
isboliSanje vprananja sol, vpraaan^a solske probieiaatikef kakor 
tudi pomwl »a- ik.-'̂ en^olsko vKgojo otrok, je v najkrajSam casu zasest 

pover^enika za prosveto in zadolsU-ti posebnega referenda 
aa reievanie Solske probleaatike in izvensolske vzgojeo 

Prav iste pomanjkljivosti se po navedbi tovs Miklavica ka2ejo 
pri 1,1 udski prosveti, ko so kuxturna druStva" in klubi pripugfieni 
ssnii. sebi odnosno v stxku le z MXiu. RIO kot je Center, 3d ima 
najvecje stevilo kniturnih drustev bi moral citi raocno aaintere-
siran nad ^elevanjem teh. arustev in bi moral skrbeti za dvig 
ljudske prosvete* 

txrvs. Probe a povdarja, da se je z reorgardz-aeijo bivsega sta-
novan j s;..sga oddexka skusale dose<5i» da se stanovanjska ©blast 
eimbolj pribliza tex^nu, da se bodo ljudje bol.j spoznavali s 
stanovanjsko problem^';ike- vendax, se t:> povuem ni iigodii©a HapaSno 
je bilo, da 1 delu. v *taiuwuajsijJa poverje:..istvili ni pritegni-
lo t ovarii ev Ik podjetij in jih zaposlx'lo \ evident ni slazfei, 
tefflfve? je ss ten? om obxeajenjevalc referent©, Id. so bill za-

Iposleni na dru^jih cdii-ejcU 2car je imelo za posledico, da erldenSna 
slu.5ba ni potekala nemoteno 

UslugbencI stanovanjskega ©daeka, .kot tudi poverjenlk bam nlso 
snail strankt.m pr«"/jJnf tolmaCiti te^kega etanovanj-kega stanja 
in se prav/veled te£a st In pa vsled nedovol^nsga proucevanja eta-
novanjskih problenov dot ok strank na pover jenistvu n.1 zmanjsalj 
nvameSeenci sami pa so postal! Se neicaki avtomati in bi jih bilo 
nnjE.0 z,amenfliti. V letu 1948 je rajon aavzel linlic o pridoblva-
nju novih stanovanjy vendar se to ni pokazalo kot dobro. Inve-
atioije naj oi se prepustile dr^avnim gradtenim podjetjem, rajoni 
pa naj bi posvetili skt^ zlasti vzdrzevanju i'.gradh in slct&iorit-

H .otitvaai ter tiiala li za coaterial, ki je zu ta dela potreben. 

P>Ieg ekonoai.ie,- ki .1c ima podjetje pri Lo5e« ,je de 16 hi§, 
ki so baje v upravi Vajona Center > 6e predatetne zgrad'be ne bodo 
slu&ile potrebam ekunooi;1e» bi jih bilo odstoplt.i okra^cemu LO 
KoSev.ie v njih uporabo in apravo« 



Toy. predsednik Male aid zastavi nato posamezna vprasanja, 
kot: 
1) Xako je rajon planirait in kaj je ukrenil v pogledu slu&nostnih 

ofcrtij ali se je o tern razpravljalo na seji 10.? 
2) Kaj se je pokrenilo v pogledu zbiranja odpadkov? 
3) Kaj se je pokrenilo v pogledu gradbene problematlke? 
4) ¥ koliko je til napravljen plan v pogledu zbiranja finanSnih 

sredstev„v vpra&anju rajonske Hranilnice? 
5) Koliko novih podjetij je bilo ustanovljenih? 
6) Kaier.t nov.1 artikll za Siroko potrosngo ee Ze izvrSujejo in 

katerl se nameravajo izvrsevati v tekoSem letu? 
Kakgno je vpra&anje norm v rajonskih podjetjik? 

8) Kaj je Izvrlilni odbor pokrenil po vpr«|§anju prosvete in kul-
ture ter po ypra^anju Solstva? 

9) Kaksne so glavn® znacilnosti rajonskega gospodarskega plana 
za leto 1949? 

21a vsa gornja vprasanja so bill v glavnem podani negatlvni 
odgovori in se o va£nih problemih ni seznanjgl odnosno ni o njih 
razpravljal 10 RLO na svojih sejaiu 

foy.. ta.jnik KovadiS sn dotakne poverjeni§tva za trgovino in 
preskrbo, kjer je vse delo prepusdeno administratorki, pomocnik 
poverjenika pa si ni ustvarila prave avtoritete, to pa vsled tega* 
k e r j e bila prehitro dvignjena(iz tecaja) in ne obvlada celotne 
situacije, Na rajonu ni komisije za pregled givilskih nakaznic 
in komisije za pregled upr&vicencev £ivilskih nakaznic. Slednje 
sicer obstojajo na terenia, ni pa kontrole o pravilnem delu teh 
komisij. Prav tako ni na rajonu trgovinske inspekcije, paS pa je 
komicija za pobijanje, gpekulacije» ki pa posluje le administrative 
no in so Iprimeri odvzema zivalskih nakaznic prav saled tega izred-
no nizki. Iz poroSila predsednika tov,, Kristana je bilo razvidno., 
da se mes«Sno razdeli preko 30.000 fcivilskih nakaznic, statistical 
podatki pa kazejo, da je v rajonu Center prebivalstva okrog 30.000, 
torej prejemajo skoraj vsi givilske nakaznice,, Seprav ve^Oa, da 
je v rajonu Center ranogo ljudi, ki niso upraviceni do Mvllskih 
nakaznic« Usluzb?nci na poverjenistvu za trgovino in preskrbo ni-
laajo slabega odnosa do siranks temveS je vzrok velikim vrstam 
i3liati v elotnem sistemu razdeljevanja zivilskih nakaznic in bo 
potrebno interveniratl na merodajneai mestu., da se bo LO-om do-
puscala zaloga karto 

Iznesene in ugotovljene napake po revizijski komisiji so v 
veiiki meri storjene po krivdi rajona samega, lezi pa tudi krivdo 
v MLO, ki rajonu ni dajal dovoljne porncSi pr dvseai v gospodar-
skih vpraSanjih, tesweS so ae rajonom dajale le nalogee 

Bajon Qenter, kofc tudi ostali rajoni pa nimajo prsvega odnosa 
do HLO, ko na ugotovljene pogreSke niso dajali povoljnih odgovorov. 
Tajnistvu 10 MLO se niso kljub pozivom dostavljala vabila na seje 
10. Zapisniki sej so slabo sestavljeni in ne kazejo tojjmega poteka 
bej 10 kot *-udi zasedan.j LO. 

Iz porocila tov. predsednika Kristana je bilo xazvidno, da so 
Mle precejSnje te^ave glede mobilizacije delovne sile, kar je 
popolnoraa xazomljivo,, ker ni slo v danem primeru za prisilno mobi-
lizacijo, kot je to prikazal rajon Center, temveS bi se mobiliza-
cija delovne sile morala izvajati na prostovoljni bazi® 

Tove Pakarjeva poddrtava9 da je bilo poslovanje Sajonskega LO 
Center adniinistrativno in se gospodsrske problematike ni reSevalo 

\ 



na sejah 10 ter se je rajon izgubljal v drobnera delu, v delu kot 
ga je imel rajon za Sasa, ko je vodil gospodarstvo vsega mesta 
lestni ljudski odbor* To dokazujejo tudi dnevni redi, kl vsebujejo 
tofike, kot: tekoSe zadeve, splosni problemi. 

JTepravilno razmsiSanje kadrov (poverjenistvo za industrijo in 
obrt 4 , poverjeniStvo za finance 27) kage, da predsedstvo rajona 
ni bilo spoznano z delom posameznih poverjeni§tev ter je preveS 
zavzemalo linijo zaupanja pover jenikom. Da je bilo to stalisSe 
predsedstva napaSno se kaze zlasti pri poverjenlstvu za stanovanj-
ske zadeve, ki ni vodilo evidence, temvee jo je po potrebi (meseSno) 
iskalo iz spisov in ,so bili pri takem nadinu poslovanja izpadi na 
terenu povsem upraviceni^ 

Bajonski ljudski odbor je posveSal premalo pa2nje strokovni 
in politieni vsgoji svojih uslnibencev in so se na nerednifc. sin-
dikalnih sestatikiii resevaia predvsesi eltononska vprasanja, niso se 
pa v okviru siMikata prirejali Studijski sestanki in prenaSala 
va£na gospodarska in politiSna problematika od Izvrsilnega odsora 
na name&Senstvo» 

TOY. Podbregarjeya graja nepravilnost, ki se ka2e v tea, da 
10 ni sklepal o celoletnem planu s,a let© 1949» kar iaa za posledi-
co, da je bil predlog investicijskega plana za letoSnje leto od 
vseh rajonov najbolj nekonkreten in slab§i od leta 1948. Se v pre-
tekleca letu ni bil investicijski plan polno izkori£Sen (32^) prav 
zaradi tegat kor se te£i§<5e investicij nanaSa na nabavo strojev 
in razxie uvozne predmete ter se je isto napako storilo tudi v le-
tognjem investicijskem planu. Konferenc, ki dajejo smer dela se 
ne udeleiSuje jo Sianl 10, temvefi podrejeni nameldenci, kar ni 
pravilnOo Investioije rajonskiii Ijudtskib odboxov naj bi predvsena 
slu^ile za ustanarljanje In raaSirjanje sluSnostnib podjetij, kar 
pa je upogteval rajon centar^7kot oatali ragwxt. Predsedstvo ra-
jona kot tudi poverjeniStvjffrfe poznajo dovojj svojih. podjetij, 
kar pa je krivda tudi v tems ker na rajonih. ni planskiii komisij» 
S tern v zvezi bo potrebno reSiti tudi vpraSanje biroja za pospe-
sevanje proizvodnje in raeionalizscije» 

Hepravilno je, da r rajonekern podjetju "Odeja" stoji neiz-
koriaSen stroj, ker an manjka en nadonestni del, za katerega 
trdi BUOy da g& ni acgoSe izdelsti dcma in da se 5aka na uvoz 
iz inozenistva, me&t«n kr> imamo v Ljubljani specialno delavnico, 
kl je v stanu iMelati ta nadeisestnl del in bi moral rajon v ta-
kili primerili icieti boljgo povezav© z MEG. 

Toy, predsednik Malefic ugotavlja, da je eelotna diskusija 
pokazala negativne stranl poslovanja rajona Center in da mora 
10 rajona iasledke kontrolne komisije, kot tudi danasnje disku&ije 
temeljito prestudirati.. KarakteristiSno za delo rajona je , da se 
ni opazil razvoj, temvee je sistem poslovanja podoben §e slstemu 
iz leta 194^ in je potrebno poslovanje rajona temeljito razSistiti. 

Iz poroSil celotiie diskusija pledi, dR se 10 rajona izgublja 
v prakticizmu in regujejo vsi poverjerJLki ali 10 kot celota sto 
in sto drobnlh nalog in m 10 niti ne Suti, kaj je prav za prav 
njegova glavna naloga. Eje iskati vzroka temu 3tanju? To je zato, 
ker 10 ne dela knlektiv. nima skupne linlje niti v poverjeni-
stvih,riti v tajniStvu. To ae je pokazaio v vpraSanju 
letnega plana, kjer je potrebno, da pride linija dela v konkretni 
obliki na papir. 



Dalje se k a i z r a z i t o administrativno birokratsko poslovanje 
in. se 10 ne zaveda, da je kot kolektiv dolSan gospodariti in bi 
se moral smatrati odgovornega za Qdobnost &ivljenja 30,000 prebi~ 
valcev rajona„ Prav iz vseh porofill je razvidno, da se je polaga-
lo premalo prizadevanja in skrbi, kako Sim bolj u3treSi prebival-
stvu, To se vidi iz poteka zborov volivcev, ki se niso izkoristill 
za korigiranje dela in za na'kazovanje linije bodoSemu delu, Rajon 
ni mislll, s katerimi sluznostnimi podjetji bi poveSal skrb sa 
ljudlj t.jw z ustanavljanjerc kroja&aie, brivnie, Sevljam, 
stiinio, pie skarskih podjetij ltd-, skratka podjetij brez katerih 
ljadje glveti ne more jo * Upravljal je le podjetja, ki so mu bila 
dodeljena od MLO. Hi se ustanovllo podjetje za odpadke, ki bi bilo 
zelo koristno in bi lakko krilo del proraSuna. Prav tako bi moral 
rajon skrbeti za Sistofio in lepoto svojega dela mesta« VeSjo skrb 
bi morale polagati vprasanju gostin3tva0 

V diskusiji stavljena vpraSanja ka^ejo smer v pravcu katere 
bi moral razpravljati 10 na svojih sejafa. 

Proisvo^njo podjetij je usmeriti na artikle, ki vplivajo na 
standard l;ud±s na skrb, ki jo mora Imeti 10 za givljenje ljudi„ 
Vagnost je treba dati probleaoio samia, ne n6pr.. koliko drv je bi-
lo razdeljeniJij temvefc kako je na splogno rajon preskrbljen % 
drvmij kako se reSuje stanovanjska stiska, utesnitve, kak&en je 
stanovanjski fond itd. JTepravilen odnos do ljudi pride do izraza 
tudi v tern, da so pred poverjenigtvom za stanovanjske zadeve in 
za trgovino in preskrbo "xepi"* kjer ljudje are in ure cakajo, 
ker poslovanje ni ekspedltivno* 

Hapacen je odnos Rajonskega komiteta in ljudskega odboia do 
inteligence. SI s tern re5enof da ni se nadalje osnovna sila delav-
ak± razred, vemo pa, ds je v osvobodilni borbi in v izvajanju plana 
inteligenea na§ veliki sobox-eo* Zato je tudi napadno gledanje 10„ 
da se ne briga za prosvetna in kulturaa vpraSanja y rajonu in ne 
skrbi za ljudi, ki so zejni prosvete in kulture* Ta linija je skod-
ljiva in je prosveti in kulturi posvetiti potrebno skrb« 

Iz diskusije je bilo razvidno» da tudi Rajonski komitet ni 
zavzei pravilnega stali§6a. Misli da kritika rajona ne zadene njega! 
Dejansko pa je sa vso kritiko prvenfctveno odgovoren Rajonski komitet 
in je on odgovoren za delo otlastvenega organa in se mora na drugi 
strani 10 RLO tega zavedati in zato delati v medsebojnl povezavi* 
Sikdar v zgodovini ni nobena vladajoSa stranka gledala lodeno na 
to vpraSanje, tezaveS je bil drgavni aparat tisti , ki je sprovajal 
politiko stranke. 

Ker mora biti dana§nja aestanek prelomnica v delu 10 RLO Center 
je treba resno vzeti ostro kritiko, ki je bila iznesena in napra-* 
viti zakljuSke, kajti za delo rajona se outi odgovornega tudi MLO® 

Sl k 1 e p I ; ' 

1 . ) V najkrajSem Sasu je kompletirati IzvrSilni odbor in na Selo 
vsek poverjeniStev izvoliti profesoionalne proyerjenike. 

2 . ) Celotni 10 naj redno, po moSnosti vsak teden, nacelno predisku-
tira politiSno in gospodarsko situacijo v rajonu, osvoji po-
trsbne sklepe, kl naj jik poverjeniki sprovajajo s svojim. 
aparatom. 

3.) V aparat LO je pritegniti Sim veS mladega ksdra proletarskega 
porekla* 



K sakljuSku. pripominja tov« predsednik Male216, da je bila 
vsa iznegena kritika dobronamerna ter naj slu.21 raionu Center 
tot tudi ostalim rajonom pri isboljsanju njila poslovanja, istofias-
no pa je tudi s a too kritika za pover jenistva MLO, ki na.i nudiio ra» 
jonom izdatnejgo pomoS., 

Seatanek zakljuSen ob 20, uri„ 

Scrt fagizmu. - svobodo narodu! 

Tajnik: 
(K o v a 5 1 c Leo) o v a !l u I Predsednik; 

a 1 e 2 i c t i ja ) 


